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دراسة بكتريولوجية للمسببات المرضية لالتهاب اللثة عند المرضى المصابين والغير مصابين 

 بالسكري

 -:الخلاصت

يٍ انًزضى انًصببٍٍ ببنسكزي يٍ حضًُج هذِ انذراست عزل وحشخٍص انبكخزٌب انًسببت لانخهبة انهثت 

 73-15انُىعٍٍ وانغٍز يصببٍٍ ببنسكزي انذٌٍ ٌعبَىٌ يٍ انخهبة انهثت يٍ كلا انجُسٍٍ نهفئبث انعًزٌت يٍ 

سُت فً يذٌُت انبصزة وكبَج انعٍُت انًخخبرة نهذِ انذراست هً انسبئم عُقً انهثت حٍث اثًزث َخبئج هذِ 

يزٌض ويٍ ثى حشخٍصهب ببنطزق انبكخزٌىنىجٍت  46يٍ يجًىع عزنت بكخٍزٌت  97انذراست انى عزل 

بىاسطت   SrRNA16 جٍٍ كبنفحىصبث انببٌىكًٍٍبئٍت ويٍ ثى حبكٍذهب ببنطزق انجزٌئٍت انًخضًُت حضخٍى

 PCRحقٍُت 

Bacteriological Study of Etiologic Agents of Periodontitis in Diabetic and Non-

Diabetic Patients 

This study included isolation and identification of periodontopathogenic  bacteria 

from diabetic patients(both insulin dependent and non-insulin dependent) and non-

diabetic patients from both sexes coming under the age group of 15-73 year and all 

having periodontitis in the center of Basrah governorate .The sample chosen for this 

study gingival crevicular fluid(GCF).This study yielded the isolation of 97 bacterial 

isolates identified by bacteriological methods such as biochemical tests and 

confirmed identification with molecular methods that including implification of 

16SrRNA gene by PCR technique . 


